النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

14 حزيران (يونيو) 2022 نشرة يووية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



خالد حنفي: وضاعفة وصر حصة القطاع الخاص إلى نحو 65 في الوئة تحوّل استراتيجي

شارك أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، في حفل إطلاق جامعة الدول العربية، التقرير الاقتصادي العربي الموحد للعام 2021، في مقر الأمانة العامة للجامعة في القاهرة - جمهورية مصر العربية، بحضور الأمين العام المساعد للشؤون الاقتصادية مبارك الهاجري، الأمين العام لمنظمة الأقطار العربية المصدرة للنفط "أوابك" على سبت بن سبت، سفير جمهورية لبنان لدى مصر ومندوبها الدائم لدى جامعة الدول العربية السفير على الحلبي، ونائب المندوب الدائم لمصر لدى الجامعة العربية الوزير مفوض إيهاب سليمان؛ ولفيف من الدبلوماسيين.

وجرى خلال الحفل تقديم عرض مرئى من الأمانة العامة للجامعة العربية عن محتوى التقرير الاقتصادي العربي الموحد؛ كما قدمت منظمة الأقطار العربية المصدرة للبترول (أوابك) عرضا مرئيا حول الفصل الخامس من التقرير الخاص بالطاقة.

وأكَّد خالد حنفي، أنَّ التقرير يعد ثمرة جديدة من ثمار التعاون العربي الاقتصادي المشترك فهو بمثابة وثيقة اقتصادية مهمة في وقت يشهد فيه الاقتصاد العالمي تداعيات أزمات سياسية وحروب وأزمات اقتصادية تكاد تعصف باقتصادات الدول. معتبرا أنّ دولنا العربية ليست بمنأى عن هذه التحديات، و هو الأمر الذي يحتم علينا تضافر وتوحيد الجهود بين دول المنطقة العربية وتحقيق مزيد من التعاون المشترك بين منظمات العمل العربي لمواجهة تلك التحديات من بطالة وفقر، وتضاؤل الصادرات الصناعية ذات القيمة المضافة العالية وغيرها

ولفت إلى "أهميّة ودور القطاع الخاص العربي المحوري، على صعيد رفع مستوى الناتج المحلي، حيث يساهم القطاع الخاص العربي بنسبة 75 في المئة من الناتج المحلِّي الإجمالي، كما ويساهم بذات النسبة على صعيد خلق

فرص العمل، ومن هنا لا بدّ من تضافر الجهود وتكوين التكتلات الاقتصادية التي تدعم بعضها البعض. بالإضافة إلى زيادة معدلات التعاون الاقتصادي والتجاري والتكامل فيما بينها لتقليل المخاطر الاقتصادية المتوقعة".

Union of Arab Chambers

من ناحية ثانية، نوّه حنفي إلى أنّ "العديد من الدول العربية ومن بينها جمهورية مصر العربية، بدأت بإعطاء القطاع الخاص دورا هاما وفاعلا، ولهذه الغاية تستعد مصر لإطلاق "وثيقة ملكية الدولة" التي تعدّ تحوّلا استراتيجيا على صعيد تعزيز دور الاقتصاد، حيث تستهدف هذه الوثيقة زيادة مشاركة القطاع الخاص في الاستثمارات بنسبة 65 في المئة خلال السنوات الثلاث المقبلة، وهو أمر بالغ الأهمية، حيث أنّ استثمار ات القطاع الخاص لا تؤثر بأي شكل من الأشكال على تواجد الدول اقتصاديا، بل على العكس من ذلك سيكون له تأثير إيجابي على الواقع الاقتصادي للدولة، في إطار تعزيز الشراكة بين القطاعين العام والخاص"

وأشاد حنفي "بتوجّه مصر الإطلاق وثيقة ملكية الدولة، معتبرا أنّ إطلاق هذه الوثيقة هو بمثابة إنجاز وطنى هام، يضاف إلى إنجازات فخامة الرئيس عبد الفتاح السيسي الذي منذ توليه السلطة، عمد إلى تعظيم دور القطاع الخاص"، مشددا على أنّه "في ظل التحولات والتحديات التي يواجهها العالم لا بدّ من إصدار قرارات جديدة تتماشى مع هذه المتغيّرات".

وقال إنّ "خريطة العالم تتشكل من جديد في ظل الأزمة الراهنة والوثيقة تهدف إلى تنظيم الأسواق وتعزيز المنافسة، بالإضافة إلى تعزيز دور القطاع الخاص للعودة إلى الريادة اقتصاديا، مع الأهمية بمكان هنا أنّ دور الدولة في هذا المجال سيكون بمثابة منظّم ورقيب لضمان التوازن والعدالة والمنافسة العادلة داخل الاقتصاد المصرى".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



Khaled Hanafi: Egypt's Doubling of the Private Sector's Share to about 65 percent is a Strategic Shift

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, participated in the launching ceremony of the League of Arab States, the Unified Arab Economic Report for the year 2021, at the headquarters of the League's General Secretariat in Cairo - the Arab Republic of Egypt. In the presence of the Assistant Secretary-General for Economic Affairs Mubarak Al-Hajri, Secretary-General of the Organization of Arab Petroleum Exporting Countries "OAPEC" Ali Sabt Bin Sabt, the Ambassador of the Republic of Lebanon to Egypt and its permanent representative to the League of Arab States, Ambassador Ali Al-Halabi, and the Deputy Permanent Representative of Egypt to the Arab League, Minister Plenipotentiary Ihab Suleiman; and a group of diplomats.

During the ceremony, a visual presentation was presented by the General Secretariat of the Arab League on the content of the unified Arab economic report; the Organization of Arab Petroleum Exporting Countries (OAPEC) also made a visual presentation on the fifth chapter of the report on energy.

Khaled Hanafi stressed that the report is a new fruit of joint Arab economic cooperation, as it is an important economic document at a time when the global economy is witnessing the repercussions of political crises, wars and economic crises that are almost ravaging the economies of countries. Considering that our Arab countries are not immune from these challenges, which necessitates concerted and unified efforts among the countries of the Arab region and to achieve more joint cooperation between Arab labor organizations to confront these challenges of unemployment and poverty, and the dwindling of industrial exports with high added value and others.

He pointed to the "importance and pivotal role of the Arab private sector in terms of raising the level of GDP, as the Arab private sector contributes 75 percent of GDP, and also contributes the same percentage in terms of creating job opportunities, hence, it is necessary to combine efforts and form economic blocs that support each other. In addition to increasing the rates of economic and trade cooperation and integration among them to reduce the expected economic risks."

On the other hand, Hanafi noted that "Many Arab countries, including the Arab Republic of Egypt, have begun to give the private sector an important and effective role, to this end, Egypt is preparing to launch the "State Ownership Document", which is a strategic shift in terms of enhancing the role of the economy, as this document aims to increase the participation of the private sector in investments by 65 percent over the next three years, this is extremely important, as private sector investments do not in any way affect the economic presence of countries, but on the contrary, it will have a positive impact on the economic reality of the country, within the framework of strengthening the partnership between the public and private sectors."

Hanafi praised "Egypt's tendency to launch the state ownership document, considering that the launch of this document is an important national achievement, in addition to the achievements of His Excellency President Abdel Fattah Al-Sisi, who since taking power, he sought to maximize the role of the private sector," stressing that "in light of the transformations and challenges the world is facing, new decisions must be issued in line with these changes."

He said, "The world map is being re-formed in light of the current crisis and the document aims at regulating markets and promoting competition, in addition to strengthening the role of the private sector to return to economic leadership, with the importance here that the state's role in this field will act as a regulator and watchdog to ensure balance, justice and fair competition within the Egyptian economy."

Source (Union of Arab Chambers)